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Protokół  

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów, 

Rolnictwa Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego oraz 

Oświaty, Kultury Sportu i Spraw Społecznych, odbytego w dniu 25.04.2023r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Centrum Aktywności Seniora przy ul Mickiewicza 22B  

w Więcborku.  

Posiedzenie trwało od godz. 14:30 – 16:40 

Obecność według załączonej listy obecności – obecnych 15/12 radnych. 

Spoza składu Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka      - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka     - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk 

4. Dyrektor Zakładu Gospodarki Komunalnej w Więcborku - Adam Kubiak 

5. Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania Przestrzennego 

i Gospodarki Nieruchomościami UM w Więcborku   - Tomasz Fifielski 

 

Posiedzenie połączonych Komisji RM poprowadził Przewodniczący Komisji Rolnictwa, 

Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego Rady Miejskiej 

w Więcborku p. Stanisław Piłka. 

Na wstępie Przewodniczący Komisji powitał wszystkich obecnych i przypomniał wcześniej 

przesłany radnym porządek obrad, który przewidywał: 

Porządek obrad: 

 

Część I 

 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2023. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Więcbork 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia wykazu kąpielisk na terenie 

Gminy Więcbork. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniego Programu 

Gospodarowania Mieszkaniowym Zasobem Gminy Więcbork na lata 2023-2027 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia wymagań, jakie powinien spełniać 

przedsiębiorca ubiegający się o  uzyskanie zezwolenia w  zakresie opróżniania zbiorników 

bezodpływowych lub osadników w  instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków 

i  transportu nieczystości ciekłych na terenie gminy Więcbork 

 

II część realizacja około godz. 15:00  

 

6. Informacja Dyrektora Zakładu Gospodarki Komunalnej dotycząca działań realizowanych  

w poszczególnych działach Spółki w roku 2022 i zadań zaplanowanych tym zakresie na 
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2023 rok oraz Informacja Kierownika Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg  

o stanie gospodarki ściekowej (zbiorniki bezodpływowe i przydomowe oczyszczalnie 

ścieków). 

7. Sprawy różne. 

 

Do przedłożonego porządku obrad zaproponowano wprowadzenie następujących 

zmian: 
 

 W punkcie 2 porządku obrad wprowadza się punkt: „zaopiniowanie projektu uchwały  

w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Więcbork”. 

 W punkcie 6 porządku obrad wprowadza się punkt: „zaopiniowanie projektu uchwały w 

sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych 

i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2023-2026” 

 
W związku ze zmianą następuje korekta numeracji punktów porządku 
obrad. Pozostałe punkty przyjmują numerację dalszą. 
 

Porządek obrad po zmianie: 

8. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2023. 

9. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia wykazu kąpielisk na terenie 

Gminy Więcbork. 

10. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniego Programu 

Gospodarowania Mieszkaniowym Zasobem Gminy Więcbork na lata 2023-2027 

11. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia wymagań, jakie powinien spełniać 

przedsiębiorca ubiegający się o  uzyskanie zezwolenia w  zakresie opróżniania zbiorników 

bezodpływowych lub osadników w  instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków 

i  transportu nieczystości ciekłych na terenie gminy Więcbork. 

12. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju 

i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2023-2026” 

II część realizacja około godz. 15:00  

 

13. Informacja Dyrektora Zakładu Gospodarki Komunalnej dotycząca działań realizowanych  

w poszczególnych działach Spółki w roku 2022 i zadań zaplanowanych tym zakresie na 

2023 rok oraz Informacja Kierownika Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg o 

stanie gospodarki ściekowej (zbiorniki bezodpływowe i przydomowe oczyszczalnie 

ścieków). 

14. Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Komisji przystąpił do przegłosowania zmienionego porządku obrad. 

Obecnych 12 radnych 

Porządek obrad przyjęto jednogłośnie 
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Następnie przystąpiono do realizacji przyjętej tematyki posiedzenia. 

 

Przewodniczący Komisji przekazał głos Skarbnik Gminy Więcbork p. Alinie Kruk, która 

omówiła uchwały finansowe: 

a) w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2023, 

 

Zmiany dotyczyły: 

 

 

1. Dokonuje się następujących zmian w planie dochodów (§2180) i wydatków budżetowych 

w rozdziale 40001 w związku z wpływem na wyodrębniony rachunek bankowy środków  

z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 na realizację ustawy o szczególnych rozwiązaniach 

w zakresie niektórych źródeł ciepła w związku z sytuacją na rynku paliw. Gmina otrzymała 

środki na wypłatę rekompensaty przedsiębiorstwom energetycznym, o której mowa 

odpowiednio w art. 12 ustawy w kwocie 159.481,36 zł. Po stronie wydatków środki ujęte 

zostały w rozdziale 40001 §4430, §4010, §4110, §4120 i §4710. Dodatkowo dokonuje się 

przeniesienia dotychczasowego planu w łącznej kwocie 306.000,00 zł przyjętego na wypłatę 

rekompensat z 85395 do rozdziału 40001.  

2. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 75616 §0500 o kwotę 112.390,00 zł na 

podstawie wykonania planu na koniec I kw. br. oraz przewidywań co do dalszej realizacji 

planu.  

3. Zmiany w planie dochodów (§2030) i wydatków (§4300) budżetowych w rozdz. 80195  

o kwotę 196.631,00 zł dokonano na podstawie umowy nr 96/M/2023 z dnia 03 kwietnia 2023 

r. dotyczącej dofinansowania pracodawcom kosztów kształcenia młodocianych pracowników, 

jak i na podstawie złożonego zapotrzebowania na środki na realizację tego zadania w 2023r.  

4. Zwiększa się plan dochodów (§2460) o kwotę 90.000,00 zł i wydatków (§4300) o wartość 

97.200,00 zł w rozdz. 90095 na realizację zadania pn.: „Usuwanie folii rolniczych i innych 

odpadów pochodzących z działalności rolniczej z terenu Gminy Więcbork”.  

5. Dokonuje się następujących zmian w planie finansowym dochodów i wydatków 

majątkowych, w rozdziale 90001 w zadaniu inwestycyjnym pn.: „Poprawa gospodarki wodno 

- ściekowej na terenie miasta i Gminy Więcbork”: 

 dochody majątkowe w §6370 zmniejsza się o kwotę 4.987.500,00 zł, 

  wydatki majątkowe w §6050 zmniejsza się o łączną kwotę 5.065.650,00 zł. 

Jest to zadanie, które ma być realizowane z dofinansowaniem ze środków z Rządowego 

Funduszu Polski Ład Program Inwestycji Strategicznych. Ze względu na złożoność inwestycji 

i jej koszt zakończenie oraz rozliczenie finansowe nastąpi w 2024r.  

6. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 75095 §4600 o kwotę 153.340,00 zł  

z przeznaczeniem na spłatę wierzytelności w związku z nabytym spadkiem po zmarłych 

mieszkańcach Gminy Więcbork, zgodnie z Postanowieniami Sądu Rejonowego w Tucholi 

I Wydział Cywilny z dnia 23.04.2019 r. syng. Akt: I Ns 433/16 oraz z dnia 13.04.2021r. 

sygn.. akt I Ns 176/19.  

7. Zwiększa się plan finansowy w rozdziale 75412 §6230 o kwotę 30.000,00 zł  

z przeznaczeniem na dotację dla OSP w Więcborku na zakup lekkiego samochodu 

ratowniczo-gaśniczego.  

8. Dokonuje się następujących zmian w planie dochodów (§2180) i wydatków budżetowych 

w rozdziale 85395 o kwotę 12.240,00 zł, w związku ze złożonym wnioskiem do Wojewody 

Kujawsko-Pomorskiego o przekazanie środków na wypłaty dodatku węglowego w 2023r. po 
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zakończeniu postępowań odwoławczych prawomocnym rozstrzygnięciem organu 

administracji publicznej lub sądu administracyjnego wg stanu na dzień 15.04.2023r. Po 

stronie wydatków środki ujęte zostały w rozdziale 85395 §3110 i §4210.  

9. Dokonuje się następujących zmian w planie dochodów (§2180) i wydatków budżetowych 

w rozdziale 85395 o kwotę 4.080,00 zł, w związku ze złożonym wnioskiem do Wojewody 

Kujawsko-Pomorskiego o przekazanie środków na wypłaty dodatku dla gospodarstw 

domowych w 2023r. Po stronie wydatków środki ujęte zostały w rozdziale 85395 §3110  

i §4210.  

10.Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków pomiędzy rozdziałem 70005 §6060  

a rozdziałem 92695 §6050 w zadaniu inwestycyjnym pn.: „Budowa skateparku  

w Więcborku” o kwotę 17.000,00 zł z uwagi na konieczność wykonania Programu 

funkcjonalno - użytkowego dla zadania. 
 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Radny Jacek Kabattek zapytał, na czym ma polegać plan funkcyjno-użytkowy, o którym 

wspomniano w zmianach. 

Burmistrz Więcborka wyjaśnił, że dotychczas zdecydowana większość inwestycji zgłaszana 

do postepowań przetargowych miała już przygotowaną dokumentację techniczną, natomiast 

w przypadku realizacji zadania, dotyczącego budowy skateparku, takiej dokumentacji Gmina 

Więcbork jeszcze nie posiada. Dlatego też podjęto decyzje o aplikowaniu o środki na ten cel 

w wysokości 1.000.000,00 zł z Programu „Polski Ład”, otrzymano te środki i planuje się 

realizację tego zadania na zasadzie „zaprojektuj i wybuduj”. Oznacza to, że wykonawca, 

który podejmie się realizacja tego zadania musi przygotować dokumentację techniczną wraz  

z wszelkimi niezbędnymi pozwoleniami i wykonać inwestycję poprzez budowę obiektu 

skateparku. Niezbędnym dokument, który określi, co Gmina chce osiągnąć jest właśnie 

program funkcjonalno-użytkowy, który określi, co Gmina chce osiągnąć, tj. doprecyzuje, 

jakie urządzenia, w jakim miejscu mają się znajdować i na tej podstawie oferenci będą 

przygotowywać niezbędną dokumentację techniczną przedmiotowego zadania wraz  

z pozwoleniami na budowę i realizować zadanie. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

b) w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Więcbork. 

 

Projekt uchwały jest wypadkową zmian w budżecie Gminy Więcbork. Głownie zmian  

w zadaniu inwestycyjnym polegającym na poprawie gospodarki wodno-ściekowej na terenie 

gminy Więcbork, gdzie zmianie ulega termin zakończenia i rozliczenia tego zadania 

(przesunięcie na rok 2024). W związku z tym pojawiła się konieczność uaktualnienia w tym 

zadaniu limitu wydatków w tych latach. Na rok 2023 limit wynieś ma 265.600,00 zł, 

natomiast na rok 2024 – 5.837.500,00 zł. Oprócz kwoty dofinansowania na to zadanie Gmina 

chce przeznaczyć środki, które otrzymała w roku 2021 w ramach subwencji na zadania 

inwestycyjne w kwocie nieznacznie przekraczającej 1.000.000,00 zł z przeznaczeniem na 

budowę wodociągów, bądź ogólnie na poprawę gospodarki wodnej i do końca 2024r. te 
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środki powinny zostać wykorzystane. Zatem również o tą kwotę limit wydatków na rok 2024 

zostaje zwiększony. Ponadto na rok 2024 po stronie dochodów i wydatków przesunięta 

zostaje kwota z Rządowego Funduszu „Polski Ład”, tj. 4.987.500,00 zł. 

 

Projekt nie wywołał dyskusji 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych. 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie określenia wykazu kąpielisk na terenie Gminy Więcbork 

przedstawił Zastępca Burmistrza Więcborka p. Jacek Masztakowski. 

 

Ustawa z dnia 20 lipca 2017 r. Prawo wodne w art. 37 stanowi, że Rada określa, w drodze 

uchwały będącej aktem prawa miejscowego, corocznie do dnia 20 maja sezon kąpielowy, 

który obejmuje okres między 1 czerwca a 30 września oraz corocznie do dnia 20 maja wykaz 

kąpielisk na terenie gminy lub na polskich obszarach morskich przyległych do danej gminy. 

Organizator kąpieliska jest obowiązany do dnia 31 grudnia roku poprzedzającego sezon 

kąpielowy, w którym kąpielisko ma być otwarte, przekazać wójtowi, burmistrzowi lub 

prezydentowi miasta wniosek o umieszczenie w wykazie kąpielisk. Wniosek powinien 

zawierać informacje zgodnie z art. 37 ust.4 i 5. Kompletny wniosek dotyczący kąpieliska 

złożył Urząd Miejski w Więcborku. Zgodnie z art. 37 Prawa wodnego przekazano do 

zaopiniowania projekt uchwały Wodom Polskim, właścicielowi wód oraz właściwemu 

organowi Inspekcji Ochrony Środowiska i powiatowemu inspektorowi sanitarnemu. Projekt 

został zaopiniowany pozytywnie. Burmistrz Więcborka poprzez obwieszczenie przedstawił 

do publicznej wiadomości projekt uchwały na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego  

w Więcborku. Do dnia 13 lutego 2023r. nie wpłynęły żadne wnioski. 

 

Uwag nie wniesiono. 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych. 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

Projekt uchwały w sprawie określenia wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca 

ubiegający się o uzyskanie zezwolenia w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych 

lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości 

ciekłych na terenie gminy Więcbork przedłożył Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony 

Środowiska i Dróg UM w Więcborku p. Tomasz Fifielski. 

 

 

Na podstawie ustawy z dnia 7 lipca 2022r. o zmianie ustawy - Prawo wodne oraz niektórych 

innych w art. 2 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 13 września 1996r. o utrzymaniu czystości  

i porządku w gminach zmieniono definicję nieczystości ciekłych przez, którą rozumie się 

ścieki gromadzone przejściowo w zbiornikach bezodpływowych lub osadnikach  
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w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków. Minister Klimatu i Środowiska 16 

lutego 2023r. wydał rozporządzenie w sprawie szczegółowego sposobu określania wymagań, 

jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia w zakresie 

opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych 

oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych. Na podstawie art. 7 ust. 3a ustawy  

o utrzymaniu czystości i porządku w gminach oraz wyżej wymienionego rozporządzenia rada 

gminy określa uchwałą wymagania, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się  

o uzyskanie zezwolenia w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników 

w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych, 

uwzględniając opis wyposażenia technicznego niezbędnego do realizacji zadań. Uchwała  

nr XXV/223/2012 Rady Miejskiej w Więcborku z dnia 13 grudnia 2012r. w sprawie 

określenia wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie 

zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych 

i transportu nieczystości ciekłych na terenie Gminy Więcbork, nie obejmuje wymagań, jakie 

powinien spełniać przedsiębiorca zajmujący się opróżnianiem osadników w instalacjach 

przydomowych oczyszczalni ścieków. W związku ze zmianą definicji nieczystości ciekłych 

konieczne stało się dostosowanie nazewnictwa w uchwale określającej wymagania, jakie 

powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia na świadczenie usług 

w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach 

przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych na terenie gminy 

Więcbork. 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Radna Beata Lida pytała, czy wywołany projekt uchwały po jej zatwierdzeniu będzie miał 

jakieś konkretne przełożenie na właścicieli oczyszczalni ścieków, czy jest tylko kwestia 

rozdzielenia na ścieki i osad w przydomowych oczyszczalniach. 

Kierownik referatu UM p. Tomasz Fifielski odpowiedział, że nic się nie zmieni. Zmieniła 

się ustawa w lipcu ubiegłego roku i zawierała ona dziewięciomiesięczny okres przejściowy 

dla samorządów na dostosowanie uchwał do obowiązujących norm.  

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Skład Komisji uzupełnił radnych Mateusz Łański – obecnych 13 radnych.   

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 

wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2023-2026 omówił Dyrektor Zakładu 

Gospodarki Komunalnej w Więcborku p. Adam Kubiak.  

W związku z sytuacją gospodarczo-ekonomiczną występującą w kraju oraz wysokim 

wzrostem kosztów działalności Spółki w dziale wodno - kanalizacyjnym Spółka jest 

zmuszona wystąpić do Wód Polskich o skrócenie okresu obowiązywania dotychczasowych 

taryf na wodę i ścieki. Żeby móc złożyć ten wniosek, niezbędnym jest nowy wniosek 

taryfowy na okres 36 miesięcy i taki wniosek, jako załącznik należy złożyć. Wniosek wymaga 
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też aktualizacji Planu rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń 

kanalizacyjnych. Zgodnie z obowiązująca procedurą projekt Planu złożony został do 

burmistrza Więcborka, który po jego weryfikacji przekazał go do zaopiniowania dyrektorowi 

regionalnego zarządu gospodarki wodnej państwowego Gospodarstwa Wodnego „Wody 

Polskie”. Po przejęciu wymaganych procedur zostaje on przedłożony Radzie Miejskiej.  

 

Uwag nie wniesiono. 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 13 radnych. 

Za pozytywnym zaopiniowaniem uchwały głosowało – 12 radnych 

Przeciwnych - 0 radnych 

Wstrzymał się od głosu - 1 radny 

 

 

Informację dotycząca działań realizowanych w poszczególnych działach Spółki w roku 2022  

i zadań zaplanowanych tym zakresie na 2023 rok przedstawił Dyrektor Zakładu 

Gospodarki Komunalnej w Więcborku p. Adam Kubiak. 

 

Informacja stanowi Załącznik Nr 1 do niniejszego Protokołu - do wglądu na stronie 

internetowej Biuletynu Informacji Publicznej Gminy Więcbork oraz w biurze Rady 

Miejskiej w Więcborku. 

 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję.  

 

Radna Natasza Ksobiak nawiązała do informacji w zakresie wydatków na bieżące naprawy 

ciągnika, wózków itp. w dziale „Ciepłownictwo”, gdzie założenie było 5.000,00 zł, a wydatki 

zrealizowano na kwotę 40.000,00 zł . Pytała, czy naprawy wynikały z faktu, że jest to stary  

i już zużyty sprzęt lub złego użytkowania przez pracowników, czy też reanimacje tego, co jest 

w zasobach, żeby jednak ten sprzęt był. Radna zastanawiała się, czy nie lepiej byłoby, 

przerzucić środki z innego działu i zamiast naprawić, zastanowić się nad zakupem nowego.  

 

Dyrektor ZGK odpowiedział, że chodziło tu o ciągnik niemieckiej produkcji Deutchfahr, 

który w zasobach ZGK jest od roku 2013. Ciągnik ten kosztował Firmę około 100.000,00 zł  

i działa praktycznie bez zarzutu, naprawy dotyczyły do tej pory drobnych usterek. Teraz 

zaszła konieczność wykonania kapitalnego remontu silnika i stąd nieco wyższe wykonanie  

w tym dziale. Jednakże gdybyśmy chcieli wymienić ten ciągnik na nowszy, 100.000,00 zł, by 

nie wystarczyło. Dyrektor zwrócił uwagę na środki zaplanowane na remont śmieciarek, które 

w roku 2022, były zabezpieczone na poziomie roku 2021 – 85.000,00 zł. Z kolei naprawa 

śmieciarki, to koszt w granicach od 10.000,00 – 30.000,00 zł. 

 

Radna Iwona Bonecka wyraziła zdumienie rozdźwiękiem pomiędzy planowaniem 

wydatków, a wykonaniem. Przekroczenia są praktycznie w każdej dziedzinie i w każdym 

zadaniu. Zastanawiała się, z czego to wynika. Dociekała, czy jest to efektem złego 

planowania, czy spraw wynikających „pod drodze” w trakcie realizacji zadań, czy też być 

może z niegospodarności. 
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Dyrektor ZGK wskazał, że podobne pytanie padło w ubiegłym roku, kiedy przedstawiał 

informację. Wówczas plan był na poziomie 700.000,00 zł, a wykonanie 1.000.000,00 zł. Na te 

wyższe wykonania składają się przede wszystkim nieplanowane, bo trudne do przewidzenia 

wszystkie naprawy sprzętu, ale również korzystne okazyjne zakupy sprzętu dodatkowego, jak 

np. zakup za kwotę 60.000,00 zł śmieciarki, która warto było w tej cenie zakupić. 

 

Radna Bonecka oczywiście przyznała, że zgadza się nie wszystko można zaplanować, ale 

np. bieżące naprawy i przeglądy sprzętu BHP, to rzeczy dość przewidywalne, które można 

zaplanować, tymczasem wykonanie o 30.000,00 zł wyższe od planu. 

 

Dyrektor ZGK podał, że już wcześniej mówił o tym, że trudno przewidzieć, czy zepsuje się 

jedna pompa na oczyszczalni ścieków, trzy, czy pięć pomp. To są akurat bieżące naprawy 

pomp, nie urządzeń BHP. Do tego jest dodane tylko sformułowanie o „bieżących naprawach  

i przeglądach sprzętu BHP”. 

 

Radna Beata Lida stwierdziła, że przy wydatkowaniu środków, kiedy nie dysponuje się zbyt 

dużymi środkami, wykonuje tylko to, co jest niezbędne i konieczne do pracy. Osobiście 

zrezygnowałaby, np. z naprawy klimatyzacji w biurze, bo jest, to coś, bez czego można się  

w jakiś sposób obejść. 

 

Dyrektor ZGK mówił, że przy naprawach urządzeń i sprzętu planowane było ”0”, a musiano 

wydatkować 30.000,00 zł. Zakup betoniarki był nieplanowany, bo dysponowano takim 

używanym sprzętem, ale trzeba było go wymienić. Pozycja „opomiarowanie studni  

w Sypniewie”, to sytuacja, która wyszła nieoczekiwanie, a była konieczna z uwagi na wymóg 

„Wód Polskich” w związku ze składanym do tej Instytucji sprawozdaniem i uiszczanymi tam 

opłatami.  Biura ZGK zlokalizowane są od strony słonecznej, dlatego też musi dbać o komfort 

pracowników w czasie ośmiogodzinnej pracy przy komputerze. Bez sprawnego klimatyzatora 

trudno, byłoby tam wydajnie pracować. 

 

Radny Henryk Szwochert w związku z dyskusją o nieplanowanych wydatkach  

i przekroczeniach w planach wydatków zwrócił uwagę, że w 2022r. pojawiło się już zjawisko 

narastającej inflacji. Ceny wówczas poszły w górę i to znacząco. Trudno w takim przypadku 

o precyzyjne wcześniejsze planowanie. 

 

Dyrektor ZGK podał, że w roku 202 za 1m rury płacono 11,00 zł, w 2021, była to kwota 

16,00 zł, a już w 2022r, - 25,00 zł. Oznacza, to 150% wzrostu ceny tylko na tym jednym 

materiale. Wzrosty kwot na naprawach, to też zwyżka kosztów usług. Przychodzą takie nie 

inne rachunki i trzeba je zapłacić. Zakład Gospodarki Komunalnej jest firmą usługowa i musi 

zabezpieczyć ludności nieprzerwane dostawy wody, odbiór ścieków i odpadów stałych, zatem 

sprzęt musi być w pełnej gotowości.  

 

Radny Jan Antczak przyznał przedmówcy rację w kwestii wzrostu kosztów usług 

naprawczych i co do tego nie można mieć obiekcji. 

 

Radna Ksobiak stwierdziła, że radnym przedłożono informację, z której wynika, że  

w poszczególnych działach Spółki, w roku 2022, nastąpiły znaczne przekroczenia,  

w wydatkach, w stosunku do tego, co planowano. Zatem pytanie o przyczyny wydaje się jak 

najbardziej naturalne i zasadne. Po to są radni, żeby dociekać i sprawdzać, a nie przyjmować 

wszystko bezkrytycznie. Nawiązując do odpowiedzi Dyrektora w kwestii naprawy 

klimatyzatora powiedziała, że sama siedzi w biurze nasłonecznionym, gdzie temperatura 
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dochodzi do 41 stopni C i nie ma klimatyzatora. Jeżeli chodzi o naprawy sprzętu, to pytała,  

z czego one wynikają, tj. czy ze starości sprzętu, jego zużycia, czy może niewłaściwego 

traktowania go przez pracowników, co również się zdarza i generuje niepotrzebne naprawy  

i koszty. 

 

Dyrektor ZGK mówił, że poniekąd musi się bronić w kwestii wytykanych mu przekroczeń, 

ponieważ dochodzą do niego bardzo pochlebne głosy mieszkańców, którzy z zadowoleniem 

podnoszą fakt, że teraz to Zakład jeździ porządnym sprzętem, jeżeli chodzi o śmieciarki, czy 

wozy asenizacyjne. Jest z tego osobiście bardzo zadowolony i pracownicy również. Co zaś do 

wspomnianego klimatyzatora, to sprawdzone jest, że jeżeli ktoś pracuje w dobrych warunkach 

i nagle te warunki ulegają pogorszeniu, ciężko się do tego przyzwyczaić. 

 

Burmistrz Więcborka podsumowując dyskusje powiedział, że sprawozdanie zostało złożone  

z dużą szczegółowością. Rada Nadzorcza ZGK wymaga od Dyrektora również 

przedstawienia planu na następny rok w miarę precyzyjnego i równie szczegółowego, jak 

dzisiejsza informacja dla radnych. Ta szczegółowość powoduje w rezultacie pewne 

niedoszacowania, gdyż jak wiadomo życie kreuje różne scenariusze i bywa bardzo 

nieprzewidywalne. Trudno w związku z tym zrealizować drobiazgowo założony wcześniej 

plan. Można to porównać do budżetu Gminy Więcbork, corocznie uchwalanego przez Radę 

Miejską, choć nie jest ona tak szczegółowy, jak informacja ZGK. Cieszy go, że radni 

dopytują o plan i wykonanie i przyczyny zaistniałych różnic. Burmistrz zwrócił też uwagę i 

podkreślił, że Dyrektor nie powiedział, że zaplanował na wydatki zbyt mała kwotę, wydał 

więcej i prosi Radę o dodatkowe środki. Co więcej Dyrektor z tymi nieprzewidzianymi 

wydatkami sobie poradził i zrealizował w zdecydowanej większości te wydatki, które były 

niezbędne do zapewnienia ciągłości pracy Zakładu. Można oczywiście dywagować, czy 

naprawa klimatyzacji jest zasadna, czy nie, niemniej byłoby to bardziej dyskusyjne jego 

zdaniem w przypadku zakupu i montażu, czegoś, czego wcześniej nie było, niż czegoś, co 

było, zepsuło się i wymagało naprawy. Zawsze raczej idzie się w kierunku niepogarszania 

warunków pracy pracowników i zapewne, dlatego taka decyzja o naprawie klimatyzacji 

zapadła. Cieszy się z wywołanej dyskusji, bo wątpliwości radnych zawsze są pewnymi 

wytycznymi, zarówno dla niego, jak i, o czym jest przekonany, dla Dyrektora ZGK. 

Burmistrz odniósł się również do opinii Komisji w sprawie uchwalenia wieloletniego planu 

rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych na lata 2023-

2026 podkreślając, że nie jest to opinia dotycząca nowych stawek taryf na wodę i ścieki. 

Odnośnie taryf wypowie się Instytucja „Wody Polskie”. Przypomniał, że temat taryf 

poruszany był przez niego na poprzedniej sesji w kontekście wywołania go na Zjeździe Miast 

Polskich, gdzie podniesiono problem przedsiębiorstw komunalnych z bilansowaniem się 

dochodów i kosztów w dziale dostarczania wody i odprowadzania ścieków. Koszty 

drastycznie wzrastają, a nie można pozwolić na doprowadzenie do upadłości podmiotów 

realizujących podstawowe potrzeby naszych mieszkańców. Jeżeli mówimy, że Zakład poniósł 

400.000,00 zł straty, należy zadać pytanie, z czego to pokrył. Osobiście wychodzi z założenia, 

że najbardziej racjonalna sytuacja jest wówczas, kiedy każdy dział się samofinansuje. 

Oznacza, to, że jeżeli zużywa się 10m³ wody, powinno się zapłacić tyle ile kosztuje tej 

wyprodukowanie i dostarczenie, a nie zapłacić za 5m³, bo takie jest stanowisko regulatora – 

Przedsiębiorstwa „Wody Polskie”. Jeżeli ma do tego dopłacać Gmina to, z czego, czy może 

kosztem czego. 

 

Dyrektor ZGK przedstawił zestawienie dotyczące ostatniego z wątków poruszonych przez 

Burmistrza – strat: 
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 styczeń 2020r. do końca grudnia 2020r. – strata Firmy wg starych taryf na 2018-2021: 

woda 70.000,00 zł; ścieki-149.000,00 zł (łącznie strata – 220.000,00 zł), 

 rok 2021 po wprowadzeniu nowych taryf (wnioskowano o 13% podwyżki, pozwolono na 

10%): woda 19.000,00 zł straty; ścieki 38.000,00 zł straty (łącznie strata – 60.000,00 zł), 

 rok 2022 ten sam poziom taryf, co w roku 2021 – woda 210.000,00 zł strat; ścieki 

122.000,00 zł (łącznie strata – 332.000,00 zł). 

Nie ma przychodów na pokrycie kosztów. 

 

Radna Natasza Ksobiak w podsumowaniu dyskusji zauważyła, że bezsprzecznie należy 

pogratulować współpracy, jaka jest pomiędzy Gmina Więcbork, a Zakładem Gospodarki 

komunalnej w Więcborku. Wszystko, cokolwiek jest realizowane jest wspólnie omawiane. 

Podobnie rzecz ma się z pozostałymi jednostkami gminnymi. Jeżeli ktoś pyta, prosi o 

wyjaśnienie, to tylko w zasadnej sprawie i nie ma mowy o obrażaniu się, czy złośliwościach. 

Gratuluje Spółce poziomu świadczonych usług i życzy, aby ten stan i ten poziom został 

utrzymany. 

 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusje i przeszedł do realizacji kolejnego zagadnienia.  

 

 

Informacja o stanie gospodarki ściekowej (zbiorniki bezodpływowe i przydomowe 

oczyszczalnie ścieków) przedstawił Kierownika Referatu Rolnictwa, Ochrony 

Środowiska i Dróg p. Tomasz Fifielski 

 

Informacja stanowi Załącznik Nr 2 do niniejszego Protokołu  - do wglądu na stronie 

internetowej Biuletynu Informacji Publicznej Gminy Więcbork oraz w biurze Rady 

Miejskiej w Więcborku. 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję  

 

Radny Mateusz Łański powiedział, że ten wywóz raz na trzy miesiące ma się nijak do 

rzeczywistości. Mamy gospodarstwa domowe, gdzie mieszka 6-8 osób, ale i takie, gdzie tych 

osób jest mniej, np. 2 osoby. W związku z tym zużycie wody i ilość ścieków będzie różna. 

Może warto byłoby zastanowić się nad inną metoda wyliczania wywozu, np. w oparciu o to 

dwumiesięczne zużycie wody. 

Radny Andrzej Wenda pytał z kolei, co z domostwami, gdzie w ogóle nie ma bieżącej 

wody, bo i takie na terenie gminy Więcbork są. Niektóre z ich nie są w ogóle zainteresowane 

zmianą z różnych powodów np. zależności finansowej lub przyzwyczajeń.  

Kierownik Referatu UM odpowiadając na pytanie radnego Łańskiego wskazał, że nie jest 

tak, że wywóz musi być raz na kwartał, a bezwzględnie wówczas, kiedy szambo się zapełni.  

Ci, którzy się do tej zasady stosują, wywożą nieczystości tak naprawdę raz w miesiącu.  

W systemie monitorującym podświetlają się ci, którzy kombinują. Z takimi sytuacjami Gmina 

będzie walczyć do skutku. Jeżeli chodzi o gospodarstwa bez wewnętrznej sieci wodociągowej 

i sanitarnej, to oczywiście takie sytuacje występują i są to średnio dwa-trzy gospodarstwa  

w sołectwie. Do każdej takiej sytuacji podchodzi się indywidualnie. Każdemu mówi się, że 

jest przepis ustawy odprowadzanie ścieków do oczyszczalni i musi być jakikolwiek zbiornik  

z którego firma mogła je zabrać. Oznacza to, że w przypadku braku sieci ma zostać wkopany 

zbiornik i do niego miską, wiadrem itp. mają trafiać ścieki i stamtąd mają być zabierane.  

W takich gospodarstwach pracownicy Gminy pojawiają się z Policją, mieszkańcy dostają 3-4 



11 
 

miesięczny termin na montaż zbiornika z wykazem firm zajmujących się tą branżą, a w razie 

potrzeby nawiązywany jest tez kontakt z Ośrodkiem Pomocy Społecznej w Więcborku w celu 

ustalenia, czy jest możliwość wsparcia takiego gospodarstwa w wykonaniu obowiązku. Po 

wykonaniu obowiązku, pilnuje się, aby została podpisana stosowna umowa na wywóz. 

Radny Łański doprecyzował, że chodzi o przypadki, kiedy ktoś zużywa raz na dwa miesiące 

30 kubików wody, a raz na trzy miesiące wywozi beczkę szamba 60 tkę. Nie krytykuje,  

a jedynie sugeruje, by może ten system bardziej uszczelnić. 

Kierownik Referatu UM zapewnił, że jeszcze prawdopodobnie w tym roku Firma Ścieki 

Polskie” dołoży do systemu elektronicznej ewidencji i monitoringu gospodarki ściekowej 

dodatkowy moduł, gdzie będzie import/eksport danych z Zakładu Gospodarki Komunalnej  

o ilości zużytej wody. Z deklaracji opłaty śmieciowej znana będzie ilość osób, a z danych 

ZGK ilość zużytej wody. To wszystko również będzie analizowane. 

Radna Beata Kopta chciała wiedzieć, czy zostały skontrolowane już wszystkie 

gospodarstwa wokół Jeziora Więcborskiego pod kątem legalności i prawidłowości 

odprowadzania ścieków. Przede wszystkim chodzi tu o znajdujące się tam ośrodki wczasowe.  

Kierownik Referatu UM wskazał, że te kontrole były wykonane w ubiegłym roku i latach 

wcześniejszych. Na ta chwilę nie ma żadnych informacji, żeby jakikolwiek ściek trafiał do 

jeziora. Ostatnie takie zdarzenie było na ulicy Wyzwolenia, ale te nieprawidłowości zostały 

usunięte, czego osobiście dopilnował. 

 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję. 

 

W sprawach różnych Przewodniczący Komisji zapoznał radnych z wniosek Gminnej 

Spółki Wodnej w Więcborku w sprawie dofinansowania w kwocie 150.000,00 zł do sprzętu 

służącego do utrzymania infrastruktury melioracyjnej na terenie gminy Więcbork.  

 

 

Przewodniczący Komisji przypomniał, że na posiedzeniu Komisji Połączonych w lutym 

2023r., gościli przedstawiciele Spółki Wodnej i ten temat był poruszony. Wówczas Burmistrz 

mówił, że nie ma takiej prawnej możliwości i jest nieco zdziwiony przesłanym wnioskiem. 

Niemniej poprosił, aby Burmistrza wskazał konkretnie, o jakie przeszkody prawne w tej 

sprawie chodzi. 

 

Na podstawie wyjaśnień Burmistrza Więcborka ustalono, że kwestie dotacji dla spółek 

wodnych reguluje szczegółowo Uchwała Nr XLVIII/357/2022 Rady Miejskiej w Więcborku 

w sprawie zasad udzielania dotacji spółkom wodnym, trybu postępowania w sprawie 

udzielania dotacji i sposobu jej rozliczenia z dnia 19 lipca 2022r. W §1 ust. 3 ww. uchwały 

wskazano, cyt.: „Spółki wodne mogą otrzymywać dotacje celowe na realizację zadań 

związanych z bieżącym utrzymaniem wód i urządzeń wodnych oraz na finansowanie lub 

dofinansowanie realizowanych inwestycji na terenie gminy Więcbork” – koniec cytatu. 

Z powyższego zapisu wynika, że dotacja umocowana jest stricte do konkretnych zadań 

inwestycyjnych wykonywanych przez Gminną Spółka Wodną na terenie gminy Więcbork, na 

rzecz Gminy Więcbork. W tym aspekcie nie mieści się dofinansowanie zakupów 

inwestycyjnych w postaci zakupu specjalistycznego sprzętu, czy wyposażenia dla Spółki 

Wodnej. 
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Komisja uznała, że powyższy zapis kompleksowo precyzuje warunki wsparcia, GSW, zatem 

Przewodniczący Komisji poprosił o przegłosowanie stanowiska, jako odpowiedzi, która 

przesłana zostanie do wnioskodawców. 

Obecnych 13 radnych 

 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

Następnie Przewodniczący Komisji odczytał odpowiedź na wniosek Komisji Skierowany do 

Państwowego Gospodarstwa Wodnego „Wody Polskie” Zarząd Zlewni w Inowrocławiu,  

w sprawie zabezpieczenia siatką ochronną drzew w linii brzegowej Jeziora Więcborskiego, 

jako zabezpieczenie przed działalnością bobrów i poczynienie starań w kierunku redukcji 

populacji bobra na tym terenie. 

 

W odpowiedzi Zarząd Zlewni w Inowrocławiu poinformował, że wspólnie z Nadzorem 

Wodnym w Więcborku na bieżąco monitorują sytuację dotycząca drzewostanu na terenach 

administrowanych przez PGW-WP w tym na przedmiotowym obszarze. Wychodząc 

naprzeciw oczekiwaniom wnioskodawców w najbliższym czasie na newralgicznym odcinku 

zastosują repelent mający na celu zaprzestanie negatywnej działalności bobra, a docelowo 

zamierza się również zabezpieczyć drzewa siatką ochronną. 

 

Na tym posiedzenie zakończono. 

 

Prot. I. Mrozek 

 

Przewodniczący Komisji 

Rolnictwa, Ochrony Środowiska, 

 Infrastruktury, Gminnej 

i Porządku Publicznego 

 

/-/ Stanisław Piłka 

 


